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Slovo úvodem

áme po prázdninách, po 
hodech, po dovolených. 
Na podzim si musíme 
zvyknout na školu, udělat 
do zimy spoustu práce 
a dotáhnout řadu projektů 
jak doma, tak v práci do 
Vánoc. Podobně je to tak 
i na obci, kde se realizuje 
spousta věcí a pokusíme 
se vše shrnout v tomto 
zpravodaji.
Hlavní článek věnujeme 
informacím o novém zdroji 
vody. Je to stěžejní projekt 
pro celou obec na velmi 
dlouhou dobu. Věříme, že 
se projekt v příštím roce 
nejen podaří dokončit, 
ale hlavně, že nový vrt 
přinese opravdu potřebné 
množství vody. Budeme 
tak mít zásobování pitnou 
vodou vyřešeno na desítky 
let dopředu. Je to věc 
v podstatě nenápadná, ale 
opravdu významná.
Velmi aktuální jsou také 
informace o průběhu 
rekonstrukce kulturního 
domu a o tom, že budeme 
hledat nového nájemce 
hospody. Před tím ale 
hospodu chceme také 
opravit. Samozřejmě to 

ale nejsou jediné projekty, 
které nás na podzim čekají, 
určitě jste si všimli, že se 
bagrovalo hned na několika 
místech a vše podstatné 
se dozvíte v přehledu, co je 
už za námi a co nás teprve 
čeká.
Díky rekonstrukci 
kulturního domu, nejsme 
schopni zatím přesně určit 
konkrétní datum některých 
akcí, jako je zábava klubu 
důchodců nebo vánoční 
koncert. Věříme ale, že se 
obě akce stihnou uspořádat 
a kalendář kulturních akcí 
bude bohatější, než je teď 
ve zpravodaji.
V naší nedělní kavárně 
jsme provedli během roku 
několik změn. Určitě tu 
dostanete lepší kávu, a tak 
bychom vás do ní chtěli 
pozvat formou rozhovoru 
s Veronikou Sedlákovou, 
která má kavárnu na 
starosti. Snad vám 
rozhovor udělá chuť na 
kávu a něco sladkého.
Na závěr vám přeji, aby 
ten podzim nebyl až tak 
náročný, jak jsem naznačil 
v úvodu a až přijde zima 
a ohlédnete se za tímto 
rokem, máte ze sebe dobrý 
pocit, co všechno jste 
zvládli. Snad takový pocit 
budete mít i z toho, co se 
zvládne na obci.
Přeji inspirativní čtení. 

Milí čtenáři

Mgr. Jan Grolich
starosta obce

Hlavní článek 
věnujeme 

informacím 
o novém zdroji 

vody.
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Rekonstrukce KD
T  Jan Grolich

Od začátku září probíhá velká rekonstrukce 
interiéru kulturního domu. Přestože jsme 
nezískali velkou dotaci z ministerstva, rozhodli 
jsme potřebné opravy provést.
Nejhorší stavební zásahy jsou už za námi. 
Jsou vybourána okna v přísálí a celá stěna je 
opravena, aby se mohla osadit nová okna. Jsou 
zapravené a znovu omítnuté nejhorší stěny. 
Vybourali jsme podlahy ve vchodu a šatně a ty 
teď čekají na vylití betonové podlahy a položení 
dlažby.
Do měsíce by měl být zřízen nový akustický 
podhled v hlavním sále, dokončeny 
elektroinstalace, pořízena nová svítidla a zřízen 
nový strop nad podiem. Poptáváme nabídky 
na výrobu dveří a dřevěného obložení radiátorů 
a podia. Ve finále bude také vymalováno a bude 
provedeno zbroušení a nalakování parket.
Jediný problém, který nás ještě čeká vyřešit jsou 
některá vlhká místa, která se budou muset 
opravit sanačními odborníky. Jde o průchod 
do pekla, kde nějakou dobu budou muset 
být odhalené cihly. Druhým problematickým 
místem je stěna kolem schodů na galerii, která 
se musí řešit komplexně spolu se stavebními 
úpravami kuchyně hospody. Na tyto práce 
připravujeme projekt a chceme je provést co 
nejdříve. Pravděpodobně bude muset dojít i na 
nové dřevěné schody na galerii.
Ve výsledku bude kulturní dům jako nový. 
Doufáme, že jej budeme moct představit 
vánočním koncertem nebo nejpozději v plesové 
sezóně. 

Prázdná hospoda 
T  Jan Grolich

Každý rok po hodech má nájemce hospody 
požádat o prodloužení nájmu o jeden rok. Letos 
se stávající nájemce rozhodl, že už v nájmu 
pokračovat nebude. Musíme si přiznat, že mít 
hospodu v malé obci není žádný med a u nás 
vydělává jen díky akcím.
Rozhodnutí nás mrzí, ale musíme ho 
respektovat a vypořádat se s ním.
Samozřejmě jsme obratem začali hledat 
nového nájemce.
Navíc jsme se rozhodli využít této příležitosti 
k tomu, abychom na opravu kulturního domu 
navázali i opravou hospody. Původně jsme 
chtěli opravu hospody nechat až na příští léto, 
kdy je možné dát výčep ven. V této situaci bude 
lepší obětovat cca dva měsíce provozu hospody 
a dát ji z gruntu do pořádku.
Věříme, že nové prostory včetně opravené 
kuchyně, toalet a dalších věcí umožní trochu 
odlišné pojetí konceptu naší hospody. Nový 
nájemce tak bude lepší podmínky pro to, aby 
do hospody přitáhnul nejen štamgasty, ale 
i svátečnější návštěvníky. 
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Soutěž vesnice roku

Na začátku září nás navštívila celostátní
komise v soutěži Vesnice roku v kategorii
zelená stuha. Díky dobré práci obecních 
zaměstnanců a prezentaci jsme zabodovali 
a obsadili jsme druhé místo v celé ČR. 
Dokonce první místo v ČR jsme obsadili 
v kategorii Inovativní obec a na půl roku 
získáme elektromobil CITYGO. Děkujeme 
všem, co se do příprav zapojili a pomohli k 
tomuto úspěchu. 

Opěrná stěna pod OÚ

Pravděpodobně ještě v těchto dnech se 
dokončuje opěrná stěna pod obecním 
úřadem. Rozhodli jsme pro gabionovou 
stěnu a opravu včetně schodů k OÚ. 
Až bude vše dokončeno, bude tu pevná 
jednotná stěna a už se nebudeme muset 
bát, jestli původní zeď spadne. Při bourání 
bylo zjištěno, že stěna v některých místech 
neměla pořádné základy, nebyla dostatečně 
svázána, takže bylo jasné, že se časem 

Květináče na návsi

Do hodů se podařilo umístit i osadit betonové 
květináče na návsi. Vybrali jsme takové květiny, 
které budou v době hodů kvést a ukázalo se, 
že kvetou v podstatě i teď, takže ozdobí obec 
na dlouhou dobu. Navíc květináče skutečně 
zafungovaly a před kapličkou už se neparkuje. 

Oprava poklopů kanalizace

Dlouho jsme čekali na opravu poklopů od 
kanalizace. Nejednalo se už o záruční vadu, ale 
musela se objednat oprava přes Svazek pro 
vodovody a kanalizace. Vše se nakonec podařilo 
a poklopy, které klepaly nebo jim to brzy 
hrozilo, jsou už kvalitně opravené. Kdyby ale 
některý z poklopů neseděl a byl s ním problém, 
určitě nám dejte vědět.

Terénní úpravy v areálu JZD

Konečně bylo vydáno povolení, abychom mohli 
dokončit terénní úpravy za pekárnou. Ty jsme 
obratem zadali a už jsou hotové. Jeden strojník 
s bagrem a buldozerem vše během jednoho 
týdne zvládl. Už čekáme jen na povolení poldru 
na zadržení dešťových vod a lokalita bude 
hotová.

Za námi

Za námi Za námi

Obnova polní cesty u rybníka

Využili jsme toho, že jsme v obci měli bagr 
a nechali jsme upravit prostor od rybníka za 
posledními domy až k silnici. Vznikla tak rovná 
polní cesta, kterou v průběhu podzimu osejeme 
trávou a budeme ji pravidelně sekat. Dostanete 
se tak bezpečně skoro až k cestě k horákovská 
hájence. Podél této cesty také letos vysázíme 
alej života za letos narozené děti. 

Vratné kelímky

V rámci projektu Jihomoravského kraje, do 
kterého jsme se přihlásili, jsme získali zdarma 
500 kusů vratných kelímků. Tyto budeme 
chtít používat na všech veřejných akcích místo 
plastových kelímků. Připravte si tedy 30,– Kč 
jako vratnou zálohu. Takto ušetříme ročně 
tisíce jednorázových kelímků. 

rozpadne. Té nové by to určitě nemělo 
hrozit. 

Nové hasičské auto

Pro jednotku hasičů bylo pořízeno nové 
vozidlo. Je to cisterna značky MAN, která 
má spoustu funkcí a vymožeností, které 
hasičům umožní mnohem lepší práci 
a zásahy, kde bude potřeba. Auto už je sice 
v garáži, ale prochází právě schvalováním, 
aby mohlo být zapsáno do Integrovaného 
záchranného systému a řeší se poslední 
drobné úpravy a formality. Doufáme, 
že hasičům auto bude dobře sloužit, ale 
že jejich služby až tak moc potřebovat 
nebudeme. Děkujeme všem, 

co pomohli k 
úspěchu.
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Před námi Před námi

I v letošním 
roce chceme 
pokračovat 
s výsadbou 

aleje života.

Obnova biokoridoru

Biokoridor byl před pěti lety vysázen v poli 
směrem na Mokrou. Získali jsme na něj 
100 % dotaci. Nyní musíme část výsadby 
obnovit, protože některé stromky a keře 
odumřely. Na tuto výsadbu jsme se dohodli 
na finanční podporu se sdružením Sázíme 
stromy. Ti nám věnují stromy a většinu 
keřů, a dokonce nám přijedou pomoct vše 
vysadit. Brigáda se bude konat v sobotu 
19. října a všechny vás na ni zveme. Každá 
ruka a rýč se budou hodit. 

Alej života

I v letošním roce chceme pokračovat 
s výsadbou aleje života. Vysázíme asi 10 
stromů švestek kolem nové polní cesty 
od rybníka. Tyto stromy vysadí rodiny 
dětí, které se v tomto roce narodily. 
Mezi stromy vysázíme i pár keřů mišpulí 
a dřínů. Vždy se totiž snažíme do krajiny 
dostat zajímavé původní odrůdy stromů 
a keřů. V letošním roce získáme stromy od 
sdružení Sázíme stromy a s výsadbou by 
měla pomoct i skupinka Skautů. Plánovaný 
termín výsadby je 26. října. Ve stejný termín 
bychom chtěli vysadit i náhradní stromy 
za alej života z roku 2017. Vysázené jeřáby 

břek se ve velmi suchém období neuchytily. 
Pořizujeme proto náhradní stromy. Pokud 
i váš stromek v aleji života uschl a chcete 
vysadit náhradní strom, dejte nám, prosím, 
vědět na obecním úřadě. 

Zdravé workshopy

Plánujeme do konce roku dvě zajímavé 
„zdravé“ akce. Jednou z nich je kurz první 
pomoci, kde domlouváme spolupráci 
s profesionálem, který v první pomoci školí 
hasiče. Budeme rádi, když se této akce 
zúčastníte, protože nikdy nevíme, kdy se 
nám tyto zkušenosti budou hodit. Druhou 
akcí bude workshop na výrobu domácí 
drogerie – prací prášek apod. Na tuto akci 
bude omezená kapacita a nebude zcela 
zdarma, protože se musí zaplatit nejen 
lektorka ale i materiál. Pokud byste o akci 
měli předběžný zájem, nahlaste se na 
obecním úřadě. Konkrétní termíny ohlásíme 
co nejdříve. 

Oprava mostku v Zaosadí

Máme už připravený jednoduchý projekt 
opravy. Jednoduchý ale neznamená levný. 
Více se můžete dočíst v glose místostarosty. 
Přes poměrně vysoké náklady na opravy 
s realizací počítáme. Z finančních důvodů 
a z kapacitních důvodu realizačních firem 
však oprava může proběhnout nejdříve na 
jaře příštího roku. 

Obnova Klidové zóny

Plánujeme také obnovu Klidové zóny, která 
si zaslouží jak podpořit výsadbou zeleně, 

Před námi

Obnova Klidové 
zóny proběhne 

až v novém roce.

tak i doplněním herních prvků. V anketě jste 
sami rozhodli, že jste nejvíce pro dřevěné 
prvky, které asi budeme schopni vyrobit 
i sami v rámci brigády. Protože za zelenou 
stuhu můžeme čerpat až 500.000,– Kč 
právě na takovéto projekty, rozhodli jsme 
se projekt odsunout a požádat o dotaci. 
Obnova Klidové zóny tedy proběhne až 
v novém roce. 
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Mýtus:

Trávu můžu pálit, kdy chci.

Pravda:

Od roku 2015 platí v obci 
vyhláška, kdy je zakázáno 
pálit suchý rostlinný 
materiál v neděli, ve 
státní svátek a ve všední 
dny po 19. hod. Pálení 
je pak možné pouze za 
takových podmínek, kdy 
nejsou ostatní obyvatelé 
obtěžováni kouřem. 
Vzhledem k tomu, že je 
v současné době možné 
rostlinný materiál ze 
zahrady odkládat do 
kompostérů, do menších 
kontejnerů na bioodpad 
nebo velkého kontejneru, 
uvítáme, když rostlinný 
materiál nebudete pálit 
vůbec.

Bořič mýtůKalendář akcí:

Ří
je

n
Li

st
op

ad
Pr
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ec

Budou i další akce, u kterých ještě není jasný termín 
a o kterých vás budeme včas informovat.

19. října
Výsadba biokoridoru - brigáda
26. října
Výsadba Aleje života

9. listopadu
Sousedský pétanque

1. prosince
Rozsvícení vánočního stromu
7. prosince
Mikulášský turnaj v bollo-ballu
15. prosince
Vánoční výstava
20. prosince
Vánoční besídka MŠ

Glosa místostarosty

ednou z dominant naší obce je 
potok, dnes už spíše jen potůček 
s názvem Roketnice. Ten vytváří 
břehy a nábřeží, které se táhnout 
od severu k jihu. Je to vlastně 
taková vráska na tváři obce 
dokládající plynoucí čas. Naši 

předkové tento tok jen málo regulovali, a tak 
si voda nacházela cestu sama tam, kde se jí 
teklo nejsnáze. A tam, kde předpokládali, že 
i když přijde větší voda, potok zůstane, kde 
je, tam postavili mosty. Jedním z nich je ten 
pod „Skalkou“, který spojuje cestu po pravém 
břehu kolem zahrádek a Zelené oázy s cestou 
na levý břeh do Zaosadí.
Tento most byl, podle údajů na jednom ze 
základů, postaven v r. 1946. Časem, asi jak 
se měnily potřeby a přibývalo mobilních 
prostředků obyvatel za potokem, došlo 
k rozšíření mostní konstrukce a dnes již 
po mostě projede i menší nákladní vůz. 
Jenomže tento most slouží již 73 let téměř bez 
údržby a jeho stav se nyní blíží havarijnímu. 
Zbudování splaškové kanalizace a související 
práce nebyly před časem provedeny 
v souvislostech příliš šťastně. Navíc bez 
ohledu na stav mostu a jeho konstrukci.
Proto jsme se rozhodli nechat most opravit, 
přizvali jsme odborníka z firmy DOSING, který 
stav posoudil a navrhl vhodné řešení, jaké 
postupy a materiály při rekonstrukci použít.

Po mostě tam i zpět
T Tomáš Šenkyřík

J

Z podkladů pro opravu vyplynulo, že základ 
pod rozšířením mostu bude nutné zpevnit 
v návaznosti na břeh a přetékající vozovku 
ze svahu. Vlastní konstrukci vyspravit tam, 
kde došlo k vydrolení betonu z povrchu 
a celou plochu mostovky ošetřit stěrkou 
na bázi epoxidu, aby se do budoucna 
zabránilo nadměrnému působení vody 
a soli na nosnou část mostu. Tyto vlivy 
mostu nejvíce škodí. Oprava bude současně 
s navázáním asfaltového povrchu přilehlé 
vozovky ze směru od garáží. Tady se 
nevyhneme frézování a úpravě nájezdového 
úhlu k mostu. Na základě zhotovené 
dokumentace jsme osobně na místě 
projednali možné řešení se zástupci firem 
SIMOST a PONVIA. Tito nám již předložili 
cenové obdobné nabídky. Oprava bude stát 
celkem 700-750 tis. Kč,- bez DPH.
Termínově bychom chtěli opravu uskutečnit 
ještě před koncem letošního roku. Vše ale 
závisí na počasí a především kapacitních 
možnostech oslovených firem.
Už dávno se u nás ve mlýně pomocí vody 
nemele. Vody je v potoce dokonce tak málo, 
že je někdy těžké nabrat byť jen konev na 
polití zahrádky v jeho těsném sousedství. 
Nicméně věřím, že potok nám a snad i našim 
potomkům ještě dlouho nevyschne. Třeba 
jednou i jejich děti budou u nás z mostků 
házet kamínky do vody a pozorovat, jak to 
šplouchne. 
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Nový 

zdroj 

vody
T Jan Grolich

Pustíme kohoutek a teče voda. dokonce 
pitná voda. V pitné vodě se i sprchujeme 

a splachujeme jí i toaletu. Bereme to 
vše jako samozřejmost. aby to tak 

skutečně mohlo být, stojí to spoustu 
práce, a hlavně plánování do budoucna. 

abychom vodu měli, i když se blíží 
klimatická změna a léta na suchu. a to 

vše navíc za dobrou cenu.



Téma

Odkud čerpáme vodu?

Obec má v provozu jeden zdroj vody, 
vrt v Cihelně, který je hluboký cca 12 m. 
Dříve se pro zásobování vodou využívaly 
i zářezy u pomníku Tří chlapců. Zářezy 
jsou v podstatě drény poměrně mělko pod 
povrchem, které jsou svedeny do malé 
šachty u pomníku a odtud svedeny do 
studny u čerpací stanice. Samotná studna, 
kam nastupovala spodní voda, byla také 
vedena jako samostatný zdroj vody. Zářezy 
i studna byly jako vodní zdroje časem 
odstaveny. Důvody jsou uvedeny níže.

Máme vody dost?

Stávající vrt v Cihelně má vydatnost 
přes 2 l/s. Obec ke své celkové spotřebě 
vyžaduje cca 1 l/s, takže tento zdroj 
fakticky dostačuje. V povolení na odběr 
podzemní vody máme ale uvedeno několik 
parametrů, které nesmíme překročit. 
Spotřeba vody se stále mírně navyšuje. 

Zejména v letním období v posledních 
suchých letech. Už několikrát jsme se tak 
přiblížili k limitu pro celkové množství 
odebrané vody za rok nebo za měsíc. 
Žádali jsme proto o navýšení limitů a vždy 
nám bylo vyhověno. I tyto vyšší limity vrt 
v Cihelně stíhá.

Proč nový zdroj

Už v roce 2010 jsme narazili na problém, že 
v naší vodě byl zvýšený obsah dusičnanů. 
Nebyla to sice zdravotně nijak riziková 
situace, ale nevyhovovala normám. Získali 
jsme výjimku z této normy, ale s tím, že 
musíme zajistit nějaké nápravné opatření.
K situaci došlo tak, že se do našich zdrojů 
vody dostaly dusičnany z hnojení, a hlavně 
dočasného hnojníku u černého kříže. Na 
našem katastru se kvůli zdrojům vody 
takto hnojit nesmí, ale naši podzemní 
vodu ovlivnil i hnojník, který byl těsně za 
hranicí tvaroženského katastru. Protože 
vrt v Cihelně je pouze 12 m hluboký 

Téma

a zářezy u pomníku Tří chlapců jsou téměř 
povrchové zdroje, dusičnany z hnojení se 
do těchto vodních zdrojů prosákly.
Dusičnany ale začaly, hlavně ve vrtu, 
poměrně rychle zase klesat a do dvou 
let byla voda opět úplně v pořádku. 
V zářezech byla voda pořád s vyšším 
obsahem dusičnanů, a proto jsme se je 
rozhodli odstavit jako vodní zdroj. Stejně 
tak i studnu, do které voda ze zářezů 
natéká. Zářezy a studnu pro jistotu 
nevyužíváme ani dnes, přestože rozbory 
vody jsou již delší dobu v pořádku. Jednak 
jsou jako mělké zdroje rizikové a zároveň 
se voda musí chlorovat přímo ve studni, 
což se nedá dělat úplně přesně.
Současně jsme ale začali hledat řešení 
s odborníky a nechali zpracovat průzkum 
na možný výskyt podzemní vody v lokalitě 
blízké vedení výtlačného vodovodu do 
vodojemu. Z těchto průzkumů vyšlo, 
že naproti pomníku Třech chlapců, by 
se v hloubce cca 80 m měla vyskytovat 
tektonická porucha, ve které by mohla být 
voda. V této hloubce funguje chemie úplně 
jinak a dusičnany z hnojiv se sem nemohou 
vsáknout, respektive se hnojiva rozpadnou 
na jiné chemické, a hlavně nerizikové 
látky. Získali bychom tak zdroj vody, 
který nebude z hlediska dusičnanů vůbec 
ohrožen. Nechali jsme tedy zpracovat 
projekt, abychom mohli vrt provést.

Průzkumný vrt

Na podzim roku 2012 jsme měli vrt 
povolen a v roce 2013 jsme požádali 
o dotaci na realizaci průzkumného vrtu 
u Státního fondu životního prostředí. Tuto 
dotaci jsme nezískali. Když jsme hledali 
důvod, proč dotace přiznána nebyla, bylo 
nám sděleno, že náklady na náš vrt jsou 

příliš vysoké, protože jsme zvolili drahou 
metodu vrtání.
Žádost jsme tedy přepracovali a místo 
původního bentonitového výplachu 
zapracovali levnější vzduchový výplach. 
Po této úpravě jsme už dotaci získali 
a obratem vysoutěžili dodavatele za 
372.000,– Kč a dotace byla ve výši 90 %.
Vrtné práce proběhly v létě 2014. Vrtání se 
dostalo ale jen do hloubky cca 75 m, kdy 
se narazilo na štěrkovitou vrstvu, ve které 
byla voda. Bohužel ale vzduchový výplach 
nebyl schopen z vrtu vytlačit sypký štěrk 
a vrták se nemohl dostat hlouběji.
Dostali jsme se tak pouze na „hladinu“ 
spodní vody, ze které jsme byli schopni 
čerpat pouze 0,3 l/s. Obec pro svou 
celkovou spotřebu potřebuje alespoň  
1 l/s a od zdroje se očekávalo alespoň  
0,8 l/s.
Zjistili jsme tedy, že kdybychom vrtali 
původně navrženým způsobem, dostali 
bychom se do větší hloubky, mohli 
bychom s velkou pravděpodobností čerpat 
o dost větší množství vody. Prakticky je 
potřeba dostat se o cca 10 m hlouběji, 
aby voda do vrtu natékala po jeho délce 
alespoň v několika metrech.
Hledali jsme možné způsoby, jak vrt 
prohloubit, abychom se dostali do 
požadované hloubky, ale toto není 
technicky vůbec možné. Uvažovali jsme 
o využití průzkumného vrtu jako zdroje 
vody, i když má menší vydatnost, než jsme 
čekali. Nakonec se objevila nová dotační 
příležitost, díky které jsme mohli pořídit 
nový hlubší vrt vedle toho průzkumného.

Nový vrt

Podali jsme žádost o dotaci ve výši  
70 % odhadovaných nákladů na nový vrt 
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Názor zastupitele

poslední době slýcháte asi 
hodně diskusí, názorů a teorií 
na téma nedostatku vody 
jak spodní, tak povrchové. 
Problematika zadržování vody 
v krajině je skloňována ve 
všech pádech a posuzována 
kde kým a z kdejakých hledisek 
a s různými záměry…
Mohlo by se tedy na první 
pohled zdát, že investiční 
záměr – posílení vodního 
zdroje pitné vody naší obci, 
pro který se zastupitelstvo 
rozhodlo, souvisí s těmito 
obecně diskutovanými 
problémy.
Není tomu tak. Prvotním 
a hlavním důvodem 
k postupně realizované akci 
byl v nedávné době mírně 
nadlimitní a nestabilní obsah 
dusičnanů v obou našich 
zdrojích pitné vody - vrt HV2 
v cihelně a zářezy u pomníčku. 
Dnes jsou sice hodnoty 
obou zdrojů z hlediska limitů 
v pořádku, ale po konzultacích 
s odborníky z firmy Geotest 
Brno vyplynulo, že se dá 
očekávat i v budoucnu velká 
citlivost těchto zdrojů na 
obsah dusičnanů. Zdroje jsou 

jednak mělké (vrt HV2 13 m, 
jímací zářezy u pomníčku 
nemají ani charakter studny) 
a jednak jsou umístěny 
v těsné blízkosti akátového 
porostu (kořeny akátu se 
vyznačují vazbou dusíku na 
svých kořenech) v neposlední 
řadě se nacházejí ve spádové 
oblasti intenzivně hnojené 
zemědělské půdy.
Proto jsme se rozhodli 
tuto situaci řešit hledáním 
a vybudováním zdroje 
vody z větší hloubky 
s předpokladem větší stability 
složení. S tímto úmyslem byl 
proveden hydrogeologický 
průzkum s nalezením 
vhodného místa (u potoka 
před vjezdem do obce od 
Mokré) a následně proveden 
průzkumný vrt, který 
v hloubce cca 75 m potvrdil 
nátok vody do vrtu s dobrými 
výsledky kvality.

Téma

v
Téma

včetně napojení na vodovod a uvedení 
do provozu. Náklady byly odhadované 
na cca 1,3 milionu včetně projektování 
a souvisejících prací.
Dotaci jsme získali ve výši 936.000,– Kč 
a začali jsme zpracovávat konkrétní 
projekt a snažili se získat stavební 
povolení. Během projektování jsme 
uvažovali i o napojení průzkumného vrtu 
jako záložního zdroje, ale po mnoha 
konzultacích jsme toto řešení prozatím 
zavrhli. Oba vrty by čerpaly vodu v těsné 
blízkosti ze stejného zdroje a větší 
množství vody bychom tak nezískali. 
Záložní zdroj fakticky nepotřebujeme, 
protože máme dostatečně vydatný zdroj 
v Cihelně (dává až 2 l/s).
Po finálním vyprojektování a sestavení 
rozpočtu jsme zjistili, že náklady na 
realizaci budou vyšší. Zatím odhadujeme 
cca 1,8 milionu. Vyšší dotaci ale už 
nezískáme. Plánujeme tedy požádat 
o spolufinancování z dotačních titulů 
Jihomoravského kraje. Tyto ale budou 
vypsány až na začátku roku 2020.
V současné době probíhá výběr 
dodavatelů. Realizaci jsme rozdělili na 
dvě části. V první etapě bude proveden 
a vystrojen vrt a budou provedeny 
potřebné čerpací zkoušky. Tato část by 
měla být hotová nejpozději na jaře 2020. 
V následné etapě nastoupí druhá firma, 
která napojí vrt na stávající vodovod 
včetně čerpadla, technologií, armaturní 
šachty, elektroinstalace a oplocení 
ochranného pásma. Toto by mělo být 
hotovo do konce září 2020.
Do roka bychom tedy měli mít nový 
zdroj vody. Snad bude tak vydatný, že 
i v případě, že by se ve vrtu v cihelně opět 
na čas objevily zvýšené dusičnany, mohl 
by zásobovat celou obec. I kdyby ne, tak 

touto vodou budeme moct naředit vodu 
tak, že v potrubí poteče pitná voda, která 
bude vždy vyhovovat normám.

Bude mít nový zdroj vliv na vodné?

Dlouhodobě se snažíme držet vodné na 
minimu, které nám dovoluje zákon. Vodné 
nám musí zaplatit všechny náklady na 
vodu, včetně odpisů a včetně úspor na 
potřebnou obnovu vodovodu. Kalkulace 
vodného i skutečné náklady a příjmy jsou 
každý rok kontrolované. V posledních 
letech se klade velký důraz na to, aby 
všichni provozovatelé skutečně ve vodném 
vydělali potřebnou částku na obnovu. Toto 
vše splňujeme i s tak nízkým vodným.
Po realizaci nového vrtu nám ale stoupne 
hodnota majetku a budeme muset navýšit 
odpisy. Tím pádem se o něco bude muset 
zvýšit i vodné. Nebude to ale žádný 
skokový nárůst, bude se jednat o cca  
1,50 Kč.
Už tento rok se ale potýkáme s tím, že se 
brzy staneme plátci DPH. Naše celkové 
příjmy, které na to mají vliv, se snažíme 
ovlivnit a odsunout tak, abychom se 
plátci stali co nejpozději. Vodné se totiž 
automaticky zdraží o 15 % DPH. Pokud se 
po realizaci vrtu vodné cca o 1 Kč navýší, 
budeme mít o něco vyšší příjmy z vodného 
a tím se i přiblížíme plátcovství DPH. 
Každopádně se zatím jedná pouze o výhled 
a nejbližší navýšení vodného připadá 
v úvahu až od roku 2021.

Nyní se tedy za finanční 
podpory Státního fondu 
životního prostředí (70%) 
bude na tomto místě 
realizovat jímací vrt do 
hloubky cca 90 m, aby 
se dosáhlo i dostatečné 
vydatnosti zdroje.
Věřím, že se všechny 
předpoklady tohoto 
záměru potvrdí, podaří 
naplnit a navážeme tak 
dalším důležitým krokem 
na předchozí moudrá 
rozhodnutí minulých i dávno 
minulých správců obce ve 
věci zásobování obce pitnou 
vodou.

Jan Grolich st.

16 | Velatický zpravodaj 3/2019 17



TémaTéma

Anketa

Markéta Pejřilová

„Především mít v dnešní 
době svoji vlastní vodu 
považuji za velkou výhodu, 
a to hlavně kvůli ceně. 
V otázce dalšího vrtu 
nemůžu v podstatě nic říct, 
jelikož nevím, zda stávající 
jsou dostatečně vydatné, ale 
mít nějakou zálohu může 
být do budoucna výhodou 
vzhledem k tomu, jak se 
mění klima. S dodávkou 
i s kvalitou vody jsme 
spokojeni.“

Jiří Eliáš

„Když si vezmu, že je u nás 
v republice spousta obcí, 
kam se musí už několik let 
po sobě v létě vždycky voda 
dovážet, tak si myslím, že 
je dobře mít zásobování 
vodou z vlastních zdrojů. 
Nehledě na to, že v dnešní 
„suché“ době se na nemalé 
části planety začíná voda 
stávat stejně významnou 
strategickou surovinou 
jako např. ropa nebo uhlí 
(což u nás zatím naštěstí 
neplatí). A zaokruhování 
našeho vodovodu je jen další 
z kroků vpřed.“

Téma

Oldřich Mrkos

„Dle mého názoru je dobře, 
že máme v obci vlastní 
zdroj vody a nejsme závislí 
na velkých vodárenských 
společnostech. Samozřejmě 
to má svá úskalí při 
výpadku. I proto bude 
určitě dobře mít i druhý 
vrt, který také pokryje 
zvyšující se potřebu vody 
z důvodu nové výstavby. 
S kvalitou velatické vody 
jsme doma spokojeni, i když 
samozřejmě její tvrdost je 
trochu problematická, ale 
naučili jsme se s tím žít :-).“
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T Veronika Kadlecová

Máte rádi vůni dobré kávy a čerstvé 
domácí dezerty? Pak jste už určitě někdy 

navštívili velatickou nedělní kavárnu 
Lont. Pokud ne, doufáme, že vás rozhovor 
s provozní kavárny Veronikou Sedlákovou 
k její návštěvě naladí. dozvíte se v něm, 
jak kavárna funguje, co nabízí a na jaké 

akce se v ní můžete na podzim těšit.



Rozhovor

Rozhovor pro toto číslo zpravodaje 
by se měl točit kolem nedělní 
kavárny Lont, ve které Tě mohou 
Velaťáci pravidelně vídat. Jak 

dlouho už vlastně Lont funguje a jak bys 
popsala svoji roli při vzniku a fungování 
kavárny?

Kavárna Lont funguje asi dva a půl roku, 
otvírali jsme ji na jaře roku 2017. Já pracuji 
v kavárně hned od jejího počátku a na 
základě toho jsem se postupem času také 
stala její provozní. Asi k tomu přispěl 
i můj věk, protože všechny kolegyně, 
co v kavárně pracují nebo pracovaly, 
byly vždy výrazně mladší. Navíc jsem 
o provozu kavárny už před tím něco málo 
věděla. Káva a vše kolem ní byl a je můj 
velký koníček, absolvovala jsem před 
více než deseti lety dva baristické kurzy, 
a i když jsem v tom oboru předtím nikdy 
moc dlouho nepracovala, měla jsem 

docela přehled o tom, jak to v kavárnách 
v současnosti chodí, jaké jsou v tomto 
oboru módní trendy. Hned od začátku 
jsem tedy začala pracovat s kávovarem 
a obsluha zákazníků byla vždy spíš na 
mých kolegyních.

Jak to začalo a jak kavárna funguje? 
Došlo ve fungování kavárny za dobu jejího 
provozu k nějakým zásadním změnám?

Nápad otevřít na novém obecním úřadě 
nedělní kavárnu byl Honzy Grolicha. 
Myslím, že to nijak dlouho dopředu 
neplánoval a přišel s tím, až byl obecní 
úřad hotový. Jednou se mi o tom zmínil 
s tím, že hledá nějaké brigádníky. No a já 
jsem se mu hned nabídla. Přišlo mi to jako 
skvělá brigáda při rodičovské dovolené, 
na které jsem tehdy byla. Ke mně se pak 
ještě přidala Majka Bednářová, která 
ale nyní v kavárně už nepracuje. Holky 

j
Rozhovor
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z Piknik Boxu – Hanka Drozdová a Madla 
Grolichová nás zaučily na kávovaru 
a pomohly při slavnostním otevření. Za 
tu dobu, co kavárna funguje, k nám přišly 
nové tváře – postupně se přidala Anežka 
Brzobohatá, Hanka Sedláková ze Šlapanic 
a nedávno i Katka Strejčková. A musím 
říct, že na to, jak jsou všechny mladé, tak 
se rychle zaučily a práci zvládají dobře.
Zásadní změnou při fungování kavárny 
bylo určitě pořízení nového kávovaru 
a mlýnku, ke kterému muselo po vleklých 
technických problémech dojít letos na 
jaře. Předtím jsme používali kávovar 
určený k domácí přípravě kávy. Jednak 
káva připravená na takovém typu 
kávovaru není tak kvalitní a dobrá jako 
na tom profesionálním, ale nás k této 
změně přinutily hlavně opakované závady 
kávovaru – několikrát nám vypověděl 
službu během nedělní otvíračky, 
opakovaně jsme ho měli v opravně.

Rozhovor Rozhovor

svařeným moštem, po celý rok jsou velmi 
oblíbené domácí limonády – Lontády.

K dobré kávě patří i něco sladkého 
k zakousnutí. Na jakých dezertech či 
zákuscích si mohou návštěvníci pochutnat 
a kdo je peče?

Jsem moc ráda, že dezerty nám pečou 
šikovné velatické cukrářky Bára 
Daňková (B-cake) a Hanka Drozdová 
(Makronky od Hanky). Od Báry můžete 
na Lontu ochutnat různé druhy dortíků 
a cheesecakes, v poslední době jsou 
oblíbené její vymazlené větrníky. Hanka 
nám zase dodává několik druhů makronek. 
Pro zpestření někdy objednáváme 
Brněnský frgál, zkoušeli jsme i domácí 
pralinky.

Kolik lidí obvykle nedělní kavárnu 
navštěvuje? Jsou to převážně místní nebo 
si zvykli chodit i přespolní? A jakou roli 
v tom hraje roční období nebo počasí?

Nejvíce lidí k nám chodí hlavně na podzim 
a na jaře, naopak kolem vánočních svátků 
a o letních prázdninách je návštěvnost 
nižší, což je pochopitelné. Určitě jsme 
ale rádi za to, že o naší kavárně se 
už ví i v okolních vesnicích a v Brně 
a o některých nedělích tu míváme i víc 
přespolních návštěvníků než místních.

Čas od času v Lontu probíhají speciální 
akce (zmrzlina za vysvědčení, burčák…). 
Jaký mají tyto akce ohlas? Přichází díky 
nim víc lidí? A na co se můžou zákazníci 
těšit na podzim a v zimě?

Od začátku jsme chtěli dát kavárně širší 
význam než jen ten gastronomický, proto 
se rádi podílíme na pořádání různých akcí 
pro děti, přednášek a výstav. A myslím si, 
že je to pro spoustu lidí lákavé. V nejbližší 

Kdo všechno se na provozu Lontu podílí?
Provoz kavárny neleží jen na mých 
bedrech. Spoustu věcí stále zařizuje 
Honza Grolich – oba společně zajišťujeme 
zásobování a propagaci na sociálních 
sítích. Technické problémy řeší hlavně on, 
já zase komunikuji s našimi cukrářkami.

Na co bys nalákala toho, kdo kavárnu ještě 
nenavštívil a zatím o tom jenom uvažuje? 
Jakou nabízíte kávu a další sortiment?

Myslím, že v naší kavárně panuje 
pohodová, neformální atmosféra. Jsme 
otevřeni všem věkovým kategoriím včetně 
dětí, které se mohou zabavit v dětském 
koutku nebo venku na hřišti. Připravujeme 
řadu kávových nápojů ze 100 % arabicy 
Sonnentor, která je navíc fair trade 
a bio. V nabídce máme i různé sezónní 
speciality – na podzim dýňové latte, v zimě 
zase perníčkové, v létě několik druhů 
ledových káv a také zmrzlinu. „Nekafaře“ 
rádi pohostíme horkou čokoládou, 

době, ještě teď na podzim, by měly 
proběhnout další Deskovinky. Nově je 
totiž u nás (díky Pavlu Sedlákovi a jeho 
občanskému projektu) k zapůjčení asi 
dvacet stolních her. Během této akce 
bychom je chtěli návštěvníkům oficiálně 
předvést a případně vysvětlit.

Co se Ti na této práci líbí? Napadají Tě 
nějaké problémy, se kterými se musíte při 
provozu kavárny potýkat?

Na Lontu mě to pořád baví. Moje 
nejoblíbenější činnost je určitě práce 
s kávovarem a vlastně veškerý servis 
nápojů. Samozřejmě, že jsou neděle, kdy 
je to náročné – když přijde hodně lidí 
a ve dvou lidech se už nedá stíhat vše na 
100 %. Ale to prostě k této práci patří. 
Jediný problém, na který stále narážíme 
a je těžko řešitelný, je dobře odhadnout 
množství dezertů na každou neděli. 
Někdy se vyprodají velice rychle, jindy 
nám zůstanou skoro všechny. Záleží na 
počasí, roční době nebo jen náhodě, když 
si třeba někdo odkoupí na doma skoro 
celý dort. Samozřejmě nechceme, aby od 
nás lidé odcházeli zklamaní, na druhou 
stranu musíme nějak rozumně hospodařit 
a jelikož máme otevřeno jen jeden den 
v týdnu, nemůžeme z finančních důvodu 
na každou neděli „pro jistotu“ objednávat 
pět dortů.

Je to nedělní kavárna právě proto, že 
funguje jen o nedělích. Nejsi občas 
naštvaná nebo nezlobí se někdy rodina, že 
musíš v neděli odpoledne pracovat místo 
například výletu nebo rodinné oslavy?

Tuto otázku jsem už dostala mockrát! 
A všechny udivuje, když odpovím, že mi 
práce v neděli z těchto důvodů nevadí. Je 
to tím, že jsem na rodičovské dovolené, 
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A kam si jezdíš od Velatic nejraději 
odpočinout?

S rodinou moc rádi jezdíme na Pálavu – je 
to blízko, je tam krásně a je tam spousta 
skvělých kaváren.

Veronika Sedláková

Věk: 34
Povolání: religionista
Rodina: 2 děti – Matěj (7 let), 
Natálie (4 roky)
Zájmy: baristika, pečení, sport

kde jsou všechny dny v podstatě stejné, ať 
už víkendové nebo všední, takže jít na půl 
den do práce je pro mě příjemná změna. 
Rodina si na to v pohodě zvykla, výlet nebo 
oslava se dají zorganizovat i jiný den.

V prostoru rodinného centra, které se 
každý týden mění na kavárnu, se konají 
i různé přednášky. Ty sama jsi nějaké 
přednášky pořádala. Jaké přednášky to 
byly a jak se lidem líbily? Plánuješ pozvat 
na přednášku někoho dalšího?

První přednáška byla s Janem Špilarem – 
světoznámým kadeřníkem a byla to 
částečně i kadeřnická show, protože 
zadarmo stříhal několik dam z publika. 
Druhá byla s blogerkou a spisovatelkou 
Veronikou Hurdovou. Na tu zavítalo hodně 
přespolních a stejně jako první přednáška 
měla velice dobrou návštěvnost. Dostala 
jsem i ohlasy, že bychom ji měli zopakovat. 
Tak o tom možná zauvažuji a příští rok 
bychom mohli paní Hurdovou pozvat 
znovu.

Napadá Tě ještě něco, co bys ráda ke 
kavárně Lont doplnila?

Možná jen to, že provozování nedělní 
kavárny v naší obci bereme jako službu 
lidem – službu pro naše občany, ale 
samozřejmě i přespolní. Našim cílem je 
zpříjemnit život ve Velaticích. Myslím, že 
nejen pro mě, ale pro všechny holky, co 
tam se mnou pracují, to není jen práce. 
Děláme to rády, baví nás to a snažíme 
se, aby od nás odcházeli všichni hosté 
spokojení a zase se k nám vraceli.

Byla jsi taky u zrodu velatického 
divadelního spolku DŽO. Nechybí Ti občas 
hraní? Jaké máš teď koníčky?

Na DŽO vzpomínám a ráda. Byla to skvělá 
zkušenost. Podobně jako s kavárnou jsme 
se pustili do něčeho na velatické poměry 
neobvyklého a bavilo nás to. Ale mám 
to spojené s mým mladým studentským 
životem a momentálně si nedokážu 
představit, že bych se k hraní vrátila. Přece 

jenom s malými dětmi dostane život úplně 
jiné tempo a svoje vlastní koníčky člověk 
musí hodně omezit.

Následují dvě tradiční otázky na závěr. Co 
se Ti nejvíc líbí na životě ve Velaticích?

Mám tu svoje kořeny – moje maminka 
odtud pochází, co vím, tak tu žilo několik 
generací mých předků. Prožila jsem tu celý 
život, mám tu spoustu příbuzných. Vždy 
jsem tu byla spokojená a momentálně 
jsem i moc vděčná za to, jaké to tu 
máme. V poslední době oceňuji hlavně 
klid a malý provoz na silnicích, takže se 
nemusím bát pustit děti ven. Díky velice 
malé vzdálenosti od Brna a dobrému 
spojení s okolními vesnicemi jsou všechny 
obchody a služby snadno dostupné. 
Myslím, že se tu žije moc dobře a Velatice 
si nezaslouží, aby byly považovány za 
nějakou druhořadou obec, jak už jsem to 
mockrát o nich slyšela.
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Utíká to!

T  Jan Grolich

V neděli 22. záři se konal už druhý ročník 
běžeckého závodu Utíká to! Loni se konal 
poprvé k výročí 730 let obce. Protože o závod 
byl velký zájem, uspořádali jsme ho znovu. 
Navíc na tuto sportovní aktivitu přispívá 
Jihomoravský kraj v rámci projektu Zdravá 
města.
Letošnímu závodu přálo krásné počasí a díky 
tomu přišlo i dost závodníků. I když o něco 
méně než v loňském roce. Dětské kategorie 
byly trochu prořídlé, takže skoro každý, kdo 
se zúčastnil, byl na stupních vítězů. Ale 
aspoň skoro nikdo nebyl zklamaný. Až na 
jeden nešťastný pád v závodu na 300m, který 
zamíchal s pořadím.
Radost jsme měli z účasti v závodech na 
2500 m a 5000 m. Obou těchto kategorií se 
zúčastnilo 15 závodníků. V hlavním závodě 
se velké výzvě pěti kilometrů postavily dvě 
ženy a 13 mužů. Všichni závod dokončili, sice 

Sport v různých časech, ale všichni ve zdraví.
Překvapením závodu žen na 2500 m bylo, že 
všechny 3 první místa obsadily závodnice do 
15 let, kterým kralovala Adéla Neveselá. I mezi 
muži vybojovali přední místa spíše dorostenci, 
mezi kterými byl první Vojtěch Brzobohatý. 
Nejrychlejší ženou na 5 km pak byla Hana 
Drozdová a všechny muže předběhl Zdeněk 
Severa.
Všem úspěšným gratulujeme a snad, až závod 
rozdýcháme, najdeme síly i na příští ročník. 

Kultura

oslava 110. výročí 
posvěceNí kaple 
sv. aNNy

T  Anna Severová

Ve středu 3. července, v předvečer dne, 

Články

kdy si připomínáme výročí posvěcení, jsme 
oslavili mši svatou na poděkování za Boží 
ochranu a přijatá dobrodiní a za všechny 
živé i zemřelé obyvatele naší obce. Hlavní 
oslavy však připadly na neděli 28. července, 
kdy jsme si připomínali patronku sv. Annu 
a slavili pouť.
Slavnostní mše svatá byla doprovázena 
dechovou hudbou a pan farář ji obětoval 
za zemřelé i žijící obyvatele Velatic. Díky 
příhodnému počasí, kdy se krátkodobě 
ochladilo, ale nepršelo, jsme po mši mohli 
příchozím nabídnout pivo a limonádu 
a koláče, které společně napekly místní 
hospodyňky. U kulturního domu byly 
vystaveny obrázky, které kreslili místní 
u příležitosti 100. výročí kaple. Mládež se 
tak mohla podívat na dílka, která tehdy 
nakreslili jako děti. Dále tu byly pohádky, 
povídky a básničky ze soutěže Pohádková 
cesta, která byla posléze vyhodnocena.
Jsme rádi, že se oslava vydařila, protože 
nešlo jen o připomínku posvěcení, ale 
o slavnost celé obce. Těší nás, že se 

každoročně schází u kapličky obyvatelé 
nejen naší vesnice, ale i z naší farnosti 
a blízkého i vzdálenějšího okolí, a že je 
kaplička takovým malým duchovním 
centrem obce.
Když jsem četla pohádku Prasátko ze 
soutěže Pohádková cesta a v poslední 
větě stálo: „Ale Barnabáš není jediný, kdo 
má dneska narozeniny.“, uvědomila jsem 
si, že naše kaplička také slaví, a tak jako 
všechna zvířátka se zapojila do oslavy 
Barnabášových narozenin, tak i naši občané 
přiložili ruku k dílu, aby se vše vydařilo. 
A v takových chvílích si člověk uvědomí, 
že bez Božího požehnání marné lidské 
namáhání.
Chtěla bych poděkovat všem, kteří se 
o Velatickou kapličku starají, i těm, kteří se 
podíleli na přípravě oslavy i na slavnostním 
průběhu mše svaté. Obci díky za příspěvek 
na náklady, ženám za pečení koláčů, dětem 
a mládeži za jejich roznášení a chlapům za 
čepování a výdej nápojů.
Svatá Anno, patronko naší obce, oroduj za nás! 
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pozváNí Na 
pohádkovoU cestU

T  Severová Anna

Chtěla bych Vám poděkovat za Vaše 
příspěvky do soutěže. Celkem se sešlo 16 
literárních děl – pohádky, povídky, básničky 
od 13 autorů, a to i těch, kteří nežijí ve 
Velaticích. A musím říci, že jsme se pořádně 
zapotili, než jsme vybrali výherce.
V první kategorii vyhrála Ester Drozdová 
s pohádkou O drozdu Pepíkovi, ve druhé 
kategorii Lilian Krčková s pohádkou Veverka 
Linda a ve třetí Alois Brzobohatý s básní 
V krajině šedivé.
Všechny pohádky, povídky a básně jsme 
zalaminovali, zarámovali a umístili do 
ovocné aleje směrem k Vinohrádkům. 
Zveme Vás proto na procházku, při které 
budete mít možnost se na pohádkovou 
cestu podívat. 

dŽo v akci

T  Veronika Kadlecová

Už se pomalu stává neodmyslitelnou 
tradicí, že se v týdnu mezi Anenskými hody 
a kácením máje nádvoří kulturního domu 
změní v letní kino, které pravidelně pořádá 
divadelní spolek DŽO. Nejinak tomu bylo 
i letos. Pro diváky byla na sobotu 3. srpna 
naplánovaná pohádka Čertí brko, ale kvůli 
nepřízni počasí musela být přesunuta 
na neděli. I přesto se však ke sledování 
sešel dostatek diváků. V úterý 6. srpna se 
pak promítala komedie Rudolfa Havlíka 
s názvem Po čem muži touží. Jsme rádi, že se 
letní kino ve Velaticích stále těší oblibě.

Články

Ani další tradiční a oblíbená akce spolku
DŽO vás letos neminula. Burdžák
jarmarku musel být kvůli rekonstrukci 
kulturního domu v mírně omezeném 
provozu a jen na nádvoří KD. Přálo mu ale 
skvělé počasí a nádvoří bylo plné. Soutěž 
v pečení na téma ořechy vyhrál u odborné 
poroty Ondřej Drozd a cenu veřejnosti si 
odnesla Andrea Zelená. Gratulujeme a 
děkujeme všem, co do soutěže přispěli. 

Hasiči
Nové aUto, obleky 
a závěr Moravské 
ligy tFa

T  Veronika Kadlecová

Sbor dobrovolných hasičů ve Velaticích 
v průběhu léta a začátkem září zaznamenal 

příjemné změny. Členové zásahové 
jednotky totiž dostali nové, modernější 
třívrstvé zásahové komplety GoodPro 
Firerex a zasáhové rukavice Karla, které 
díky použitým materiálům, technologii 
a ergonomickému střihu budou našim 
hasičům moci sloužit další spoustu let 
a zajistí jejich větší pohodlí i bezpečnost při 
zásazích. Zásahové obleky a rukavice byly 
pořízeny z dotace Jihomoravského kraje.
Další velkou událostí je pořízení nového 
hasičského vozidla. Jedná se o model 
MAN 14.264, CAS 15/2200/100-M2R, 
tedy cisternová automobilová stříkačka 
s objemem nádrže na vodu 2200 litrů 
a stolitrovou nádrží na pěnidlo. Auto 
bylo vyrobeno v roce 2000 a sloužilo 
v holandském Hasseltu, nyní prošlo 
repasem a přestavbou, aby odpovídalo 
české legislativě a mohlo být zařazeno do 
Integrovaného záchranného systému České 
republiky. Po zařazení do IZS a oficiálním 
převzetí od dodavatele bude u nás připraveno 
k výjezdu a naši hasiči se již těší, až ho budou 
moci začít používat.
První zářijová sobota se už tradičně nesla 
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v duchu hasičského zápolení. 7. září se na 
spodním hřišti uskutečnila soutěž TFA 
Velatice, která byla podobně jako v minulém 
roce poslední soutěží Moravské ligy TFA. Na 
závodníky čekala již obvyklá trať, avšak horší 
podmínky v podobě deště, který jim závod 
trochu znepříjemnil. I přes nepřízeň počasí 
se však s tratí všichni závodníci i závodnice 
poprali znamenitě a na konci při vyhlášení 
výsledků na všechny čekaly hodnotné ceny, za 
které děkujeme našim sponzorům. Z místních 
závodníků se nejlépe umístila Karolína 
Lungová, která v ženské kategorii obsadila 4. 
místo, v nejpočetnější kategorii mužů do 35. let 
se umístili Martin Sedlák na 12. a Jiří Novotný 
na 16. místě a Martin Sedlák se společně 
s Tomášem Mácou z Brna – Slatiny ještě 
blýsknul druhým místem v kategorii TANDEM. 
Na úplný závěr proběhlo také ohodnocení 
vítězů celé Moravské ligy TFA, série sedmi 
závodů, které probíhaly od dubna.
Během celé sezóny probíhala jako už tradičně 
sbírka hraček pro dětské pacienty onkologické 
kliniky Dětské nemocnice v Brně a osvěta 
o dárcovství kostní dřeně. I letos se mezi 
závodníky a těmi, kteří je přišli na jednotlivé 
závody podpořit, našli dobrovolníci, kteří 
projevili zájem o zápis do registru dárců 
kostní dřeně, za což jsme velice vděční 
a doufáme, že se díky naším aktivitám 
bude dařit registr rozšiřovat i nadále. Ještě 
nás čeká nejemotivnější část Moravské ligy 
TFA – předávání hraček v dětské nemocnici. 
Děkujeme vám za celoroční podporu 
a budeme se těšit v nové sezóně. 

Dětský 
koutek

ŠprýMiáda

T  Tomáš Brzobohatý

V sobotu 21. září jsem byl na Šprýmiádě. 
Letos se konal už 23.ročník. Letošní 
téma bylo „České písničky“. Šprýmiádu 
pořádají skauti z Tvarožné. Šprýmiáda 
začala mší na Santonu. Start závodu pro 
děti byl u fotbalového hřiště ve Tvarožné. 
Trasa vedla přes Santon, kde bylo první 
stanoviště. Další pak byly: u vodárny, 
u mostku, na křižovatce mezi Tvarožnou 
a Velaticemi, u garáží ve Velaticích, 
u borovice za Kellnerovýma, u Burianů 
a poslední u Boží muky u Tvarožné. Cíl byl 
zase u tvaroženskýho hřiště. Na každém 
stanovišti jsme plnili úkol podle nějaké 
české písničky. Mně se nejvíc líbil úkol podle 
písničky „Já jsem malý mysliveček“, kde jsem 
střílel šipkama na terč. Taky bylo dobré 
stanoviště na písničku „Jede, jede poštovský 
panáček“, kde jsme dávali dopisy do správné 
přihrádky. Třetí nejlepší stanoviště bylo 
podle písničky „Holka modrooká“, kde jsme 
lovili rybičku, pak jsme ji provlíkli drátem 
a hodili ji zpět do vody. Při závodě se běželo 
ve dvojici. Já jsem byl ve skupince s Esterkou. 
Po závodě jsem si opekl čtyři chleby, ostatní 
si opíkali špekáček. Závod byl bezva, pokud 
Šprýmiáda bude i příští rok, tak se opět 
zúčastním. 

Články

velatické tábory

T  Filip Jašek

Letos o prázdninách jsem byl na dvou 
táborech. Nejdříve jsem jel na tábor do 
Jeseníků s Huascaranem. Do Huascaranu 
chodím už 4 roky. Na táboře spíme v teepee 
a chodíme na záchod do bílé boudy. Kolem 
tábora teče velký potok Březná. Tématem 
letošního tábora byl Pán Prstenů.
Na druhý tábor jsem jel s Farní chaloupkou do 
Obůrky u Blanska. Téma tábora byla Cesta na 
divoký západ. Byli jsme rozděleni do 5skupin 
(stavebních společností) a našim úkolem bylo 
postavit železnici z WASHINGTONU do SAN 
FRANCISCA.
Během stavby jsme plnili různé úkoly, třeba 
jsme stavěli most přes propast. Celou trasu 
železnice jsme úspěšně dokončili. Na konec 
jsme se spřátelili s indiány, se kterými jsme se 
dorozumívali prapodivnou řečí. Oba tábory se 
mi moc líbily a těším se, až pojedu zase. 

Klub 
důchodců

letNí právy z klUbU 
důchodců.

T  Jaromír Poláček

Na závěr školního roku 2019 uspořádal klub 
důchodců v sobotu 29. 6. Turnaj v mölkách ve 
všech věkových kategoriích. Soutěžilo se za 
velmi teplého počasí s nutným dodržováním 
pitného režimu.
V kategorii mladších žáků obhájila 1. místo Amy 
Urbánková.
V kategorii starších žáků zvítězil Ondra 
Neveselý.
Z KD si zlatou medaili odnesla Heda 
Chaloupková.
Náročný a zajímavý turnaj byl zakončen 
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Články

táborákem s opékáním špekáčků a pro školáky 
nastaly vytoužené prázdniny.
Dnes však již na letošní prázdninové dny 
v bazénech, případně koupalištích můžeme 
zapomenout a jen vzpomínat.
Prázdniny utekly jako voda, a proto na závěr, 
30. srpna, uskutečnil ještě náš Klub „Pozvání 
na turnaj v Boccie“ na hřišti TJ Sokol Velatice 
pro několik kategorií dětí – školáků a i těch 
nejmladších sportovců, společně s dospělými. 
Výrazného úspěchu ve hře u předškoláků 
zaznamenala Sofie Urbánková, Eliška 
Ulmanová a Lukášek Urbánek.
V současné době dochází k plánované 
rekonstrukci kulturního domu, který částečně 
využívá i náš Klub ke své činnosti. Z těchto 
důvodů se několik našich členů zapojilo 
a podílelo se na vyklízení a uskladnění námi 
používaných prostředků do kabin na hřišti.

Již dnes se těšíme na zrekonstruovaný moderní, 
všestranný kulturní stánek, který si obec 
Velatice jistě zaslouží. 

Články

Zprávy 
z farnosti

výUka NáboŽeNství 
v zŠ Mokrá

T  Severová Anna

Jako každý školní rok mají děti možnost 
chodit v ZŠ Mokrá na výuku náboženství. 
Pro lepší přehled přikládáme tabulku 
s rozvrhem pro školní rok 2019/2020:

5. hodina
11:45 – 12:30

1.A+1.B,2.A+2.B
Helena Zouharová

PO

4.A,4.B+5.A,5.B
Anna Severová

ÚT

3.A + 3.B
David Ambrož

ST

7.A,7.B+8.A,8.B+9.A,9.B
Eliška Rotreklová

6. hodina
12:40 – 13:25

7. hodina
13:30 – 14:15

Výuka pro 2., 7., 8. a 9. třídu začala 
9. září, pro 4. a 5. třídu 10. září, 1. třída 
začíná 16. září a 3. třída ve středu 18. září. 
Předpokládá se, že děti, které chodily do 
náboženství v předchozím roce, budou 
pokračovat i tento školní rok. Prvňáčci či 
jejich rodiče si mohou vyzvednout přihlášky 
u třídních učitelů nebo v kostele a k výuce se 
přihlásit.
Pokud máte o výuku zájem a nejste 
přihlášeni, je také možno domluvit se 
s katechety nebo panem farářem. Jistě Vám 
rádi poradí.
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listování kronikou

Jinak v tomto roce probíhá ve východní 
Evropě demokratizační proces, a to 
v Polsku, Maďarsku, NDR, u nás, 
v Bulharsku a krvavý převrat v Rumunsku.
U nás začaly tyto události v Praze dne 
17. listopadu na Václavském náměstí, 
kde u pomníku sv. Václava byla tryzna 
za Jana Opletala, zabitého nacisty v r. 
1939 /pozn. při opisu – tryzna se konala 
na Albertově/. Tomu předcházela 
nepovolená tryzna za Jana Palacha, 
který se na protest proti vstupu vojsk 
Varšavské smlouvy do Československa 
v r. 1969 sám upálil (polil se benzinem). /
Pozn. Palachův týden – od 15. 1. 1989/. Po 
tryzně za Jana Opletala odešel mohutný 
průvod na Vyšehrad (položení věnců 
ke hrobům K.H.M a jiným buditelům). 
Zpětný mohutný průvod na Václavské 
námětí byl pokládán vedoucími orgány 
za nepovolený a po natlačení tohoto 
průvodu na Národní třídu byl tento 
příslušníky zvláštního sboru SNB 
a pořádkovými oddíly tvrdě napaden, 
došlo ke zranění asi 500 osob.
Na Václavském náměstí dochází 
k manifestacím studentů, kteří byli 
podporování herci, později i dělníky 
a ostatními občany. Z balkónu budovy 
Melantrich hovoří Václav Havel, P. Malý, 
A. Dubček a jiní. Na 25. a 26. 11. 1989 je 
svoláno shromáždění lidu na Letenskou 

pláň, kde ke shromážděným promlouvají 
ti stejní a další (m.j. i předseda vlády 
Ladislav Adamec). Je ustanoveno 
občanské fórum s programem na 
demokratizaci vedení státu. Je zde tvrdě 
odsouzen zásah na Národní třídě proti 
studentům.
21. 11. v televizním projevu vedoucí 
tajemník ÚV KSČ s. Jakeš nabádá občany 
k vysoké odpovědnosti, rozumu a rozvaze. 
K vzniklé situaci byl 24. 11. svolán ÚV KSČ, 
kde z projevu K. Urbánka vyznělo provést 
co nejdříve mimořádný sjezd strany.
29. 11. svoláno FS, na kterém byl zrušen 
ústavní článek 4 o vedoucí úloze KSČ, čl. 6 
o NF a čl. 16 o kulturní politice. Předseda 
FS Alois Jindra se vzdal funkce. 6. 12. 
L. Adamec po neúspěšné rekonstrukci 
vlády podal demisi. Nová vláda v čele 
s M. Čalfou byla ustavena 10. 12. Téhož 
dne se vzdal funkce president G. Husák. 
27. 11. generální stávka od 12 – 14 hod. 
19. 12. nová vláda předstoupila před FS 
s programovým prohlášením, stanovena 
volba nového presidenta na 29. 12. do 
Vladislavského sálu na hradě. Na návrh 
všech politických stran a nových uskupení 
byl navržen na funkci presidenta Václav 
Havel a 29. 12. zvolen FS jednohlasně.
Listopadové události u nás v obci. Letáky 
o dění mezi studenty v Brně a jinde 
vylepovány na vratech Sokolovny, dílo 

1989—90
listování kronikou

našich studentů. Ojediněle se objevil na 
plotu hřiště Sokola vulgární nápis proti 
komunistům. Jinak jsou tyto události 
našimi občany brány rozumně. Na 
budovách občanského výboru, Jednotě 
i Kulturním domě vyvěšeny prapory. Někteří 
občané projevují sympatie této klidné 
demokratizační revoluci praporky za okny. 
21. 12. 1989 zvou příznivci Občanského 
fóra u nás na setkání do KD, kde navrženo 
ustavení Občanského fóra ve Velaticích 
ve složení: Poláček Josef 136, Ing. Višinka 
Libor, Neveselý Alois st. A ml. a Katolický 
Vlastimír, Hlučka Pavel. Přítomno bylo 
115 občanů. Následná schůze OF v KD již 
hovořila o programu této organizace, a to 
zejména obnovení MNV ve Velaticích. Ve 
schůzích MVNF již hovořeno o nových 
poslancích NV.
Těmito událostmi ukončen rok 1989 
v nových podmínkách demokratizace.
1990
„Sametová“ revoluce napomohla snahám 
velatických občanů o osamostatnění ze 
svazku obcí Mokrá-Horákov. Připojení 
Velatic ke střediskové obci Mokrá se ukázalo 
jako velice nevýhodné pro naši obec.
Dne 9. – 10. února byly provedeny 
mimořádné volby do MNV. Občanům byla 
předložena jednotná kandidátní listina 
se 17 kandidáty, která byla sestavena pro 
dohodě všech poltických stran, Občanského 
fóra a ostatních organizací. Z těchto 17 
kandidátů bylo zvoleno 10 poslanců, a to: 
Brzobohatý František, Petlach Josef, Poláček 
Miloš, Poláček Josef, Hlučka Pavel, Ing. 
Křivánek Roman, Slaná Zdislava, Švábenská 
Marie, Urbánek Oldřich, Župka Miroslav 
ml. Předsedou prozatímního MNV se stal 
Poláček Josef. Tento prozatímní MNV 
pracoval až do listopadových komunálních 
voleb.

Komunální volby do obecního zastupitelstva 
se konaly 24. 11. 1990. Občanům Velatic 
byla předložena kandidátní listina pro 
volbu do obecního zastupitelstva, na níž 
kandidovali zástupci pouze dvou seskupení: 
SNK – Sdružení nezávislých kandidátů (SNK) 
a Československá strana lidová (ČSL).
Navržení kandidáti za SNK: Ladislav 
Flek, Pavel Hlučka, Václav Pejřil, RNDr. 
Jana Šmerdová, Marie Švábenská, Milan 
Švábenský, Oldřich Urbánek, Ing. Lubor 
Višinka, Miroslav Župka ml.
Navržení kandidáti za ČSL: Josef Poláček, 
František Beránek, Ing. Josef Grolich, Zdeněk 
Severa, Libuše Paulíková, Zdislava Slaná, Ing. 
Rudolf Daněk, Josef Košina, Zbyněk Zikuška, 
Miloslav Poláček, Josef Petlach, Cyril Boček.
Z navržených kandidátů byli zvoleni: Josef 
Poláček (302 hlasů), Pavel Hlučka (248 
hlasů), Ing. Josef Grolich (238 hlasů), RNDr. 
Jana Šmerdová (237 hlasů), Josef Petlach 
(226 hlasů), Miroslav Župka (226 hlasů), 
Miloslav Poláček (215 hlasů), Ladislav Flek 
(218 hlasů), Ing. Rudolf Daněk (210 hlasů), 
Zdislava Slaná (188 hlasů), Oldřich Urbánek 
(182 hlasů), Josef Košina (182 hlasů), Marie 
Švábenská (179 hlasů), Zbyněk Zikuška (172 
hlasů) a Václav Pejřil (171 hlasů).
Obecní zastupitelstvo zvolilo na ustavující 
schůzi obecní radu a starostu. Obecní radu 
tvoří: Josef Poláček – starosta, Ladislav 
Flek – místostarosta, Pavel Hlučka - finanční 
komise, Ing. Josef Grolich – revizní komise, 
Miroslav Župka – stavební komise.
Těmito volbami se dostala obcím a městům 
možnost spravovat svěřenou oblast 
skutečně demokraticky. Bude to však 
vyžadovat také od zvolených funkcionářů 
obětavost a iniciativu pro zvelebení obce. 
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60 let:
Grolichová Dana
Viková Vladimíra

Všem oslavencům přejeme 
hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti do dalších 
let.

T SPOZ Velatice

Společenská 
kronika

Narozené děti:
Doubroucký Antonín

Přejeme mnoho zdraví 
a štěstí do nového života.

Blahopřání jubilantům
V měsících duben až 
červen oslaví významné 

životní jubileum tito naši 
spoluobčané:

85 let:
Poláčková Božena

80 let:
Drápalová Marie

70 let:
Grolich Josef

Společenská kronika / Velatická štafeta

Nejsem si jistý, jestli všichni Velaťáci vědí, 
že jsi výborný hráč na tubu. Jaké byly tvoje 
začátky a kdy sis vybral tubu jako hlavní 
nástroj?

Na tubu jsem začal hrát v 15 letech. Začátky byly 
velmi náročné, protože nástroj pojme velmi moc 
energie, na což jsem si musel zvyknout.

Jaká je tvoje hudební kariéra a kde jsi všude 
hrál?

Hudební kariéru jsem začal v Bratislavě v roce 
1989, konkurzem jsem se dostal do Brna v roce 
1993. Projel jsem s hudbou celou Evropu.

Máš nějakou veselou historku z koncertu 
nebo vystoupení?

Historek je celá řada, za zmínku stojí třeba 
vystoupení s panem králem dechové hudby 

Josefem Zímou, když o pauze místo pódia 
navštívil omylem restauraci, začal zpívat 
a kapela čekala na pódiu.

Neměl jsi někdy nápad založit vlastní 
kapelu a být kapelníkem?

Vlastní kapelu jsem nezaložil z časových důvodů.

Jakou jinou hudbu nebo skupinu máš rád, 
co posloucháš?

Mám rád kapelu Fleret, Hradišťan, poslouchám 
vážnou hudbu a samozřejmě i hudbu moderní.

Štafetu předává Ludmile Daňkové.

petr 
irajN

lUděk 
kUčera
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www.mojeodpadky.cz 
f MOJE ODPADKY 

 

 

Co znamená efektivně využitá popelnice? 
Efektivně využitá popelnice je ve chvíli, kdy v ní nekončí odpad, který lze 

odevzdat k opětovnému využití, tedy vytřídit. V efektivně využité popelnici tedy 
nenajdete PLAST, PAPÍR, SKLO, PLECHOVKY, POUŽITELNÝ TEXTIL, JEDLÉ OLEJE A TUKY, 
ELEKTORZAŘÍZENÍ, BIO ODPAD, STAVEBNÍ SUŤ, ZÁŘIVKY apod. 

Proč efektivně využívat popelnici? 
• Pokud všechen odpad, který v domácnosti máte, 

důkladně vytřídíte, můžete přistavovat popelnici ke 
svozu méně často – např. 1x za měsíc. 
 

• Díky menší frekvenci přistavování popelnice můžete 
získat více EKO bodů* a tím pádem vyšší slevu 
z poplatku za odpad. 
 

• Efektivní využívání popelnic vede ke snížení prašnosti, 
spotřeby pohonných hmot, opotřebování vozovky a 
také snížení produkce CO2. 
 

 

 

 

 

 

 

Co tedy patří do efektivně využité popelnice? 
Do efektivně naplněné popelnice patří např.: popel z uhlí, použité hygienické 

pomůcky (např. zubní nit, tampóny, vatové tyčinky, vlhčené ubrousky atd.), běžné 
žárovky (NE – LED žárovky, zářivky apod.), roztrhaný nepoužitelný textil a obuv, trus 
masožravých zvířat, účtenky, sáčky z vysavačů, silně znečištěné obaly (mastný 
papír apod.). 

 

* Pro získání EKO bodů za efektivní využívání nádob a pytlů je nutné mít vyplněný Odpadový 
dotazník a potvrzenou Inventuru stanoviště ve svém odpadovém účtu. Přihlášení do 
odpadového účtu můžete provést na www.mojeodpadky.cz. Případné dotazy můžete 
směřovat na e-mail: kolektiv@mojeodpadky.cz.  

 

• Za každý výsyp popelnice se platí! Efektivní svoz popelnic může tedy vést k úspoře 
nákladů, které je možné promítnou do vyšších slev z poplatku za odpad. 
 

• Absence BIO odpadu v popelnici předchází zápachu z popelnice, přítomnosti 
mikroorganismů a také předchází korozi plechových popelnic. 
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